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Anteckningar från möte med Mölndalsåns vattenråd på 

Hindås station den 6 oktober 2023 
 

 

Närvarande:  Bengt Johansson (M), Härryda kommun (ordf.) 

Peter Krahl Rydberg (MP), Bollebygds kommun  

Ilse Postma, Bollebygds kommun 

Sören Rasmussen (SD), Bollebygds kommun 

Ulrika Ljungman, Härryda kommun 

Erik Lagerström (L), Härryda kommun 

Pernilla Övermark (S), Mölndals stad (vice ordf.) 

My Högfeldt (MP), Mölndals stad 

Kristina Bodin, Mölndals stad 

Maria Granath (C), Göteborgs stad 

Josefine Evertsson, Miljöförvaltningen i Göteborg 

Axel Lindqvist, Lerums kommun 

Lars Gustafsson (C), Lerums kommun 

Leif-Henrik Andersson, Mölndals Kvarnby 

Torbjörn Löfgren, Mölndalsåns Fiskeråd 

Lilian Samuelsson, Södra skogsägarna 

Michael Nilsson, Naturskyddsföreningen Härryda 

Ragnar Lagergren, Kontaktperson Länsstyrelsen Västra Götalands län 

Monica Dahlberg, GÄVVF/Göteborgsregionen (GR), sekr. 

1. Mötet öppnas 

Ordförande Bengt Johansson öppnar mötet. 

2. Godkännande av dagordningen 

Dagordningen godkändes. 

3. Föregående mötes anteckningar 

Anteckningarna godkändes och läggs till handlingarna. 

4. Information från Härryda Vatten och Avfall AB (HVAAB) 

Jessica Stenhoff (VD) och Jasna Brcic (Projektledare) presenterar de olika delprojekten 

som genomförts kopplat till kommunens nya vattenverk i Hindås. Budget 547 miljoner. 
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Delprojekt: 

• Överföringsledningar Landvetter-Hindås 

• Råvattenpumpstation och sjöledningar 

• Högreservoar 

• Vattenverk 

Presentationen (med vissa justeringar) översänds när den inkommit till kansliet 

Mölndalsåns fiskeråd uppmanar kommunen att bygga en fiskväg i form av ett omlöp vid 

V Nedsjöns dämme. En ansökan om ändrad vattendom ska skickas in. 

5. Meddelanden 

• Vattenrådens dag 10-11 oktober i Falkenberg 

• Fortfarande inga besked gällande samverkansbidrag till vattenråden från 

Vattenmyndigheten.  

• Som nämnts tidigare har förhöjda halter av bl a Kadmium (Cd) och Bly (Pb) 

uppmätts i Mölndalsån vid Nya Ullevi de senaste åren enligt Göta älvs 

vattenvårdsförbunds (GÄVVF) mätningar inom SRK. 

Vattenvårdsförbundet har med finansiering från Göteborgs stad (KoV) och 

Mölndals stad genomfört utökad provtagning på flera platser längs ån i maj och 

juli för att försöka ta reda på källan. Vid provtagningen i maj var värdena 

normala, men då det varit så torrt kan resultaten vara missvisande. Vid 

provtagningen i juli då det varit stor nederbörd var halterna mkt höga nedströms 

Liseberg men inte vid Nya Ullevi. Ärendet ligger nu hos Länsstyrelsens 

Miljöskyddsenhet för vidare utredning om var källan kan vara. Fanns vissa 

misstankar om att grävningar för Västlänken i förorenad mark skulle kunna vara 

orsaken, men deras (Trafikverket) mätningar inom egenkontrollen visar inte på 

förhöjda halter. Trafikverkets analyser har dock gjorts på filtrerade prover och de 

i vattenvårdsförbundets regi på ofiltrerade prover, vilket kan ge olika resultat om 

de analyserade metallerna är bundna till sedimentpartiklar. 

6. Status angående åtgärdssamordnare 

För att uppnå ett kostnadseffektivt åtgärdsarbete inom ett avrinningsområde föredras en 

samverkan mellan kommuner och andra parter eftersom vattensystem och 

avrinningsområden inte följer de administrativa gränser som gäller för kommunerna. 

Vattenrådens roll är att främja samverkan och att samla kompetenser som kan bidra vid 

dialog om prioritering.  

Vattenrådet kan bidra till en samordnad planering för åtgärdsarbete inom 

avrinningsområdet om en åtgärdssamordnare finansieras gemensamt. 

Personen/personerna skulle kunna vara anställd/a vid GR eller vid någon av kommunerna 

och som en del av sin tjänst utföra arbetet på uppdrag av vattenrådet.  

Vattenrådet efterfrågade efter mötet i juni ett ställningstagande från medverkande 

kommuner avseende finansiering av samordnat åtgärdsarbete.  

Representanter från de ingående kommunerna i vattenrådet har träffats tillsammans 

med GR för att prata om hur vi kan lösa samordningstjänsten. Ingen ser en möjlighet att 

anställa någon på cirka 25 procent, utan det behöver kompletteras med andra 

arbetsuppgifter så att det blir en tjänst med större anställningsgrad, helst 100 procent. 
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Mölndal, Härryda och GR ska träffas vidare för att se förutsättningarna för en placering 

på någon av dessa ställen. Det skulle kunna vara någon form av samverkansavtal mellan 

kommunerna om en tjänst, där en del är avsatt för vattenrådet. I avtalet skulle det 

kunna regleras hur delen för vattenrådet ska lösas. Sannolikt kommer det inte att gå att 

lösa en tjänst för 2024 men planeringen och annonsering skulle kunna ske, för att ha en 

på plats för 2025. 

Frågan om hur arbetet går vidare tas upp på kommande möten. 

7. Frågor till vattenrådet från Mölndalsåns fiskeråd via Torbjörn Löfgren 

Torbjörn bifogade några frågor inför mötet. 

Frågeställningarna kan ses som ett inlägg i våra, från tid till annan, diskussioner om hur 

vattenrådet borde arbeta. 

Meningen är att visa att vattenrådet löpande bryr sig om vad som görs resp. inte görs 

och pressen är riktad mot den/de som ställer uppgifter och tilldelar resurser. 

Ang. givna tillstånd för utökning av bergtäkt/deponi vid Fäxhult mfl , bygge airport city.  

Hur sker uppföljningen av att verksamheten följer vad givna tillstånd säger?  

Vem, när, hur, intervaller, osv? Vill att VR får en redovisning av den som har 

uppgiften/ansvaret. 

via Ulrika Ljungman (Härryda kommun) 

När det gäller B-verksamheter som bergtäkter och deponier så har vi tillsyn på dem på 

plats 1 gång/år. Vi går då igenom att de följer villkoren i tillståndet, tittar på egenkontroll 

inkl kontrollprogram, gör stickprov i dokumentationen och går igenom miljörapporten för 

föregående år. Många gånger finns också olika dokument/handlingar/ärenden att 

granska under året, och vid behov kan vi då göra kompletterande besök på 

anläggningarna. Samgräv:s deponi har vi tex varit ute på två gånger i år, tex för att följa 

att konstruktion/uppbyggnad görs på ett godkänt sätt.  

När det gäller byggen som tex Airport City så tillsynas dessa främst i samband med 

klagomål. Krossning/sortering av (bortsprängt) berg är däremot en anmälningspliktig 

verksamhet, så där behöver verksamhetsutövaren (VU) lämna in en anmälan till oss 

innan verksamheten startar. Vi skriver sedan försiktighetsmått som VU måste följa. Vid 

mer långvarig verksamhet kan vi också göra ett årligt tillsynbesök, men oftast handlar 

det om en begränsad period vilket innebär att vi inte hinner ut på plats innan 

verksamheten är avslutad. Eventuellt kan vi även bli inblandade i masshanteringsfrågor, 

detta sker i så fall ofta redan i planfas. Skulle det finnas föroreningar som behöver 

hanteras så är det annars en anmälningspliktig verksamhet som följer samma förvarande 

som ovan. Skillnaden är att en slutrapport i så fall behöver tas fram och denna granskas 

av oss innan ärendet stängs..  

Ang. försurning, kalkning.  

Redovisa ny kalkningsplan med konsekvenser.  

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Detta är en uppgift som inte ligger på vattenmyndigheten utan på andra delar av 

länsstyrelsen. Dock pratar vi mycket om detta i ledningsgruppen för Vattenavdelningen. 

Ansvarig enhet i Västra Götaland är Fiskenheten. Innan betydande revideringar av 

kalkningsplanerna genomförs inväntar vi nu ankomsten av en ny kalkningsstrategi som 
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ska tas fram av HaV under innevarande år. Vi har bjudit in en representant för dem till 

Vattenrådens dag, eftersom vi uppfattar att det är ett stort intresse för frågan. 

Redovisa konsekvenser för resp. vatten där kalkning stryks.  

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Se ovan. 

Anser att kalkning inte ska få avslutas utan tydlig konsekvensbeskrivning.  

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Håller med, men anslagen ökar inte alls i takt med priserna. Västra Götaland har 

informerat om detta i media och fått upp ett stort intresse. Givetvis pågår det också 

samtal med Havs- och vattenmyndigheten, som administrerar anslaget. Ytterst är det dock 

regeringens fråga – inte heller HaV kan dela ut mer pengar än de får. 

Pågår förändring av vattenprovtagningsplanen? I så fall hur?  

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Denna fråga får du ställa direkt till de på de olika länsstyrelserna som handhar kalkning. 

Jag skickade kopia på detta mail till den som ansvarar i Västra Götaland.  

Han svarar att vi i VG-län har för avsikt att fullfölja vattenprovtagningen i samma 

omfattning som innan neddragningarna, detta för att kunna följa upp konsekvenserna av 

den nuvarande utvecklingen. 

Ragnar informerar om att det har tillförts mer pengar för kalkeffektuppföljning 2024. 

Anser att vattenprovtagningsplanen inte ska anpassas till kalkningsplanen utan utföras 

för att ge bästa information om hur hela avrinningsområdet mår, alltså fånga upp även 

mindre vatten högt upp i vattensystemet. 

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Noterat. 

Framfördes på mötet en oro över att provtagningspunkterna flyttas nedströms och 

därmed riskerar att inte kunna fånga upp en eventuell försämring. 

Vill att Vattenvårddirektören för Västerhavet bjuds in till VR för att redovisa hur 

vattendistriktet ser på hur den nu gällande förvaltningsplanen drivs framåt och följs upp.  

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Vad menar du med förvaltningsplanen? Är det vattenmyndigheternas förvaltningsplan du 

avser? För den innehåller inget som ska följas upp, allt detta finns i åtgärdsprogrammet. 

Eller menar du planerna som gäller kalkningen? 

Hur ser direktören på att Vattendirektivet inte kan följas, alt risken att den inte kan 

följas? (Medelbrist eller att ansvariga av annan anledning inte gör det den borde enl 

planen).  

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Det är självklart allvarligt. Det blir ju dels sämre i år i de vatten som inte kalkas i tillräcklig 

utsträckning, men det finns ju också risk att många års satsningar på kalkning, 

restaurering mm omintetgörs. Mycket pengar i sjön, bokstavligt talat. Men det vi kan göra 

är ju dels att försöka fördela den kalk vi har på ett så klokt sätt som möjligt för att 

skademinimera, och det läggs en hel del krut på detta, dels att påpeka för regeringen att 

anslagen behöver öka. 

Med erfarenhet av genomförandet från tidigare förvaltningsplaner, pågår något arbete 

med metodutveckling för genomförande, uppföljning, ansvarsutkrävande?  
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Hur hanteras minskade medel för tex kalkning?  

Hur sker konsekvensbeskrivning, begäran om omprioriteringar mm? 

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Neddragningarna av statsbidragen inom kalkningen genomförs med utgångspunkt från 

den rekommendation som kommit från HaV. I rekommendationen framgår att 

neddragningarna ska göras utifrån tre prioriteringar som i fallande ordning är som följer: 

1. Minska kalkdosen i överkalkade målområden 

2. Avsluta målområden med utebliven eller ringa respons avseende utpekade 

motivarter 

3. Lägg målområden vilande utifrån en prioritering baserad på uppnådd biologisk 

respons, värdering av bevarande- och nyttjandevärden samt risken för kritiskt låga 

pH vid vilande kalkning 

I tillägg till detta inväntar vi nu också den nationella kalkningsstrategin, se ovan. 

Lite om Vattenmyndigheternas förvaltningsplan och till denna, det kopplade 

åtgärdsprogrammet. 

Förutom kalkningsfrågan är min upplevelse, efter några års deltagande i Mölndalsåns VR, 

att myndigheters, kommuners och verksamhetsutövares arbete med att nå god status i 

våra vatten är för splittrat för att på ett bra och tydligt sätt gå framåt med effekter i 

vattnen. Vissa delar funkar säker medan andra uteblir. 

När man upplever att det finns brister i hur något fungerar finns orsaken ofta i 

uppgiftställning, resurser, ledning, samordning och uppföljning.  

Förvaltningsplanen med tillhörande åtgärdsprogram är omfattande och ställer stora krav 

på såväl ledning, samordning som uppföljning hos och mellan berörda. Här finns brister. 

Alltså, behov av förbättringsarbete, metodutveckling, förändrade arbetssätt. 

Jag kan ha fel, men så här upplever jag det. 

Annika Ekvall (Vattenvårdsdirektör på Vattenmyndigheten för Västerhavets Vattendistrikt) 

Jag tror att du har en poäng, absolut. Men vattenmyndigheterna har inte mandat att styra 

upp på det sätt som skulle behövas, det ligger helt enkelt inte inom ramen för vad vi kan 

göra. Vi har försökt att angripa frågan t ex med åtgärd 1 till kommuner och länsstyrelser, 

som stipulerar att dessa organisationer ska ha en övergripande planering för sin egen 

organisation, för att få helhetssyn. Kommunerna ska dessutom samverka med sina 

grannar. Mer än så kan vi inte göra. Sedan är det upp till andra parter. 

Framfördes på mötet att vattenrådet borde skriva till Länsstyrelsen/Vattenmyndigheten för 

att lyfta vattenrådets farhågor. Michael och Torbjörn tar tillsammans fram ett förslag till 

skrivelse från vattenrådet som skickas efter vattenrådets godkännande. 

8. Samråd Gryaab 

Ann Rane (Mölndal) hade innan mötet skickat in ett antal punkter som inspel till 

vattenrådets svar avseende samrådshandlingen för Gryaabs tillståndsansökan. 

Vattenrådet tyckte dessa var bra och vill ha med dem i sitt yttrande. 

Josefine Evertsson (MF, Göteborg) har, till motsvarande yttrande från Säveåns vattenråd, 

skrivit en text om tillskottsvatten. Denna skickades till Mölndalsåns vattenråd under detta 

möte. Om vattenrådet tycker denna text är relevant även för Mölndalsåns ARO läggs 

även denna in i Mölndalsåns vattenråds yttrande. Detta meddelas till Monica. 
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9. Rapportering från vattenrådets pågående projekt, vad har hänt sedan sist? 

o Besök vid nya vattenverket i Hindås 

Görs efter dagens möte 

o Besöka mindre vandringshinder 

Idag besöks vid Västra Nedsjöns dämme 

- Finns förslag på något att besöka i vår? 

o Skyltprojekt (Michael Nilsson (SNF), Ulrika Ljungman/Emma Nevander (Härryda), 

Michael Slätt (Mölndals), Josefine Evertsson (Göteborg) Axel Lindqvist (Lerum), 

Matilda Lindström, Bollebygd) & Monica Dahlberg (GR)).  

o Resp kommunrepresentant i gruppen har nu ansvar för att se över skyltplatser, 

skyltinnehåll, storlek på skyltar, behov av skyltställ m.m. och kommunicera det 

med Michael som gör själva skyltunderlagen och Härryda ansvarar för den 

gemensamma upphandlingen. 

Skyltarnas placering är klart för Mölndal och Göteborg. I Härryda ska Michael och 

Emma ut och titta inom kort för att hitta lämpligaste platserna. 

Michael har lagt mycket tid i projektet men bara fakturerat en delsumma.  

Vattenrådet godkänner att Michael nu kan fakturera resterande av hans 

budgeterade kostnad för skyltprojektet. 

o Politikerutbildning (Michael, Emma, Torbjörn & Niklas) 

- Tidplan för kommunerna: 

Har vid tidigare möte ansetts rimligt att politikerutbildningarna utförs hösten 

2023 för att få med nya politiker.  

Michael och Torbjörn besökte den 27 september kommunstyrelsen i Mölndal. Vid 

tillfället var även presidierna för några andra nämnder med.  

Övriga kommuners politiska representanter i vattenrådet får i uppdrag att boka in 

tider i sina resp kommuner. 

10. Övriga planerade aktiviteter/projekt för vattenrådet inkl. idébank för 

framtiden. 

o Har föreslagits och budgeterats för ett våtmarksprojekt under 2023.  

Detta har stannat upp delvis p g a osäkerhet kring vattenrådets finansiering.  

Också oklart vem som kan åta sig att vara ansvarig för projektet, är det Michael 

(SNF) eller Niklas (Sportfiskarna)? 

Hur går vi vidare med detta? 

Tas upp som en särskild punkt på nästkommande möte den 1 december då vi 

tittar på vilka våtmarker som skulle vara mest värdefullt att restaurera och vilken 

man i så fall skulle börja med. 

o Titta på nya fiskvägen vid Hindås när den är klar – tidplan? 

(Frågan skjuts framåt) 
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o Niklas Wengström (Sportfiskarna) har inkommit med ett förslag om att 

reduktionsfiska bort signalkräftorna i Risbohult reservatet.  

Sportfiskarna har observerat att kräftorna stressar och försöker äta 

flodpärlmusslorna i reservatet. Niklas har pratat med förvaltaren 

Västkuststiftelsens nya naturvårdschef som tycker idén är bra. Åtgärden lär ta tid 

men om man inte prövar så får man aldrig veta om det fungerar.  

(Diskuterades inte vid detta möte då Niklas inte kunde delta på mötet) 

o Finns fler förslag? 

11. Bordet runt – Information och reflektion från vattenrådets representanter om 

vad som är på gång i de olika kommunerna/organisationerna som berör 

Mölndalsåns ARO (Stående punkt) 

Härryda kommun 

Bengt informerar om att: 

• I och med det nya vattenverket i Hindås kan Hjortvikens konferensanläggning få 

möjlighet att bygga ut sin verksamhet och de östra delarna av Hindås få mer 

bebbygelse. 

• Kommer eventuellt att byggas ett nytt avloppsreningsverk i Bollebygd, alternativet är 

anslutning till Gryaab via Rävlanda/Hindås. 

• Byggnationen vid Wendelsstrand har bromsats upp p g a ökade kostnader. 

• Bocköhalvön ska anslutas till kommunalt VA senast 2025 

• Inget nytt om fiskvägen vid Hindås. 

Mölndal 

Ann informerar om att: 

• Trafikverkets samråd om järnvägsplan för uppställningsspår vid Pilekrogen samt 

kommunens samråd för upphävande av berörda detaljplaner pågår. Kommande 

åtgärder kommer ge påverkan på Kålleredsbäcken och dess avrinningsområde. Det 

sammanställs ett samlat yttrande från staden avseende järnvägsplanen.  

• Trafikverket har avgränsningssamråd för vattenverksamhet i Kålleredsbäcken. Vi har 

föreslagit i yttrandet att vattenrådet ska ingå i kommande samråd. 

• Det är inlett ett arbete att ta fram en Planeringsstrategi utifrån den nyantagna ÖP:n. 

Beräknas bli klar för antagande vår 2024. 

• Utredning av näringsämnespåverkan i Alebäcken pågår. Beviljade LOVA-medel. 

Slutrapport våren 2024. 

• Forsåker. Bron är invigd och klar. Vi bygger murar uppströms och nedströms projektet 

för att sy ihop nytt med befintligt. Arbetena har grumlat vid några tillfällen, annars 

ingen påverkan på ån. Preliminärt klart under oktober. I övrigt inga arbeten i ån 

förrän efter årsskiftet. 

• Arbete med fiskvägen vid Grevedämmet pågår enligt plan. 

• Markundersökningar vid Grevedämmet (norra fåran) inleds med fältprovtagningar i 

mark och grundvatten v 40-41. På fastigheterna har det bedrivits flera olika 
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industriella verksamheter på öar i Mölndalsån sedan slutet av 1700-talet. 

Länsstyrelsen har klassat objektet som Riskklass 2 enligt MIFO fas 1. Mölndals stad 

har sökt och erhållit bidrag från Naturvårdsverket för att genomföra en förstudie. 

Rapport ska vara klar till årsskiftet. 

• Projektet för att minska risk för översvämningar i Kållered och för att vidta åtgärder 

för att förbättra vattenstatusen i Kålleredsbäcken har kommit i gång med förstärkta 

resurser. 

• Tillsammans med GR och Härryda har vi sagt att vi ska titta på hur en 

åtgärdssamordnare för Mölndalsåns vattenråd skulle kunna anställas. (Detta förslag 

kommer presenteras vid mötet av Thomas Hammarlund i Härryda.) 

• Åtgärdsprogram för vattenförvaltning i Mölndal 2023-2027 ligger för beredning och 

antagande i Kf. 

• Samråd för vattentjänstplan har varit ute 7 sept till 6 okt. 

• Vattenrådet besökte Mölndal (kommunstyrelsen, berörda nämnder och utskotts 

presidium samt förvaltningschefer) den 27 september.  

 

12. Hemsidan www.vattenradivast.se/molndalsans-vattenrad (Stående punkt) 

Föreslogs att presentationen som hålls för kommunerna spelas in och läggs på hemsidan. 

Monica uppmanar att komma in med synpunkter och förslag till ny information att lägga 

upp på hemsidan, går bra att göra även mellan mötena om man kommer på något. 

13. Övriga frågor 

Inga övriga frågor togs upp. 

14. Nästa möte 

Kommande möten: 

• 1 december kl. 09:00-12:00 på Göteborgsregionen (GR), Anders Personsgatan 8 i 

Göteborg 

 

Efter dagens möte besöktes det nya vattenverket i Hindås samt dämmet vid Västra 

Nedsjön. 

 

/Monica Dahlberg, sekr. 

file://///grfs01.gr.to/avd/Miljösam/10_Vattenråd/Vattenråd%20Mölndalsån/Ant%20Mölndalsåns%20VR/www.vattenradivast.se/molndalsans-vattenrad

